
  2018. 05. 06. 

B 29 

1

 

HÚSVÉT 6. VASÁRNAPJA                         B év                    1– 4 oldal 

 

 

Olv.:  ApCsel 10,25-26.34-35.44-48 – 1Jn 4,7-10 – Jn 15,9-17 

A szeretet parancsa             

          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

 

Szentmise bevezetése 

 

Isten, a szeretet Istene szeretne  

minden vasárnap maga körül találni bennünket! 

Isten a meghívó! 

 

Kedves Testvérek! Minden vasárnap Isten szeretetével köszöntöm az egybegyűlteket! Ma 
anyák napján az édesanyáinkra gondolunk, akiktől - jó esetben - a szeretet lelkületét, a 

szeretet szellemiségét, a szeretet erejét ismerjük meg! A szentmisében az édesanyákért 
imádkozunk. Megkülönböztetetten egy 95 éves édesanya állt elém, aki sajnos nincs itt, mert 
hazavitette magát, hogy ott köszönthessék. Tanyai iskolának volt a tanító nénije, olyan értéket 
képvisel, amiről nekünk már fogalmunk sincs.  
 

Az elmúlt évek során nagyon sokat jártam a nagykátai tanyavilágban. Találkoztam még élő 
tanyasi – így nevezték – tanítókkal. Ők olyan értéket hordoznak az életükben és képviselnek 
még ma is, ami Klebersberg rendeletében született meg országunk legszegényebbjeinek 
javára, hogy valamiképpen versenyképes lehessen minden gyerek ebben az országban. Ez a 
két világháború közötti időszak volt. Versenyképesebbek vagyunk-e az óta? Annak örülök, 
hogy most volt Amerikában egy nemzetközi világverseny és a magyar fiatalok lettek az 

elsők! Nem biztos, hogy annyi baj van az oktatással! 
 

Ma a legfontosabb oktatókra gondolunk, az édesanyákra. Tőlük tanulhatjuk az életet, azt az 
életet, amely valóban képes megszervezni a helyzetünket, az emberi kapcsolatainkat. Ezt vagy 
tőle tanuljuk meg, vagy nagyon nehéz bárki mástól ezt megtanulni. Ne feledkezzünk meg a 
nagymamákról sem, akik különösen ebben a mai világban meghatározó szerepet képviselnek. 
Nézzünk önmagunkba és elsősorban a köszönet, a hála érzéseit keltsük fel magunkban! 
  

Nőjünk fel oda, hogy tudjunk válaszolni 
arra az elragadó anyai szeretetre! 

 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek! Húsvét utáni heteket éljük. Hamarosan a mennybemenetel ünnepe 
következik, majd pünkösd. Ezek a vasárnapok azért fontosak, mert minden alkalommal más-

más szemszögből szemléljük a húsvéti misztériumot. Mi a hatása emberi életünkben?  
 

Miképpen jelenik meg a húsvéti titok, 
Krisztus föltámadásának, a világ megújításának titka  

egyéni életünkben? 

 

Visszautalok képeket felsorolva, két-három héttel ezelőtt hallottunk arról a képről, amely 
kifejezi kapcsolatunkat Istennel ebben a világban: Én vagyok a jó Pásztor, ti vagytok a nyáj. 
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A pásztor képe és szerepe keresztény életünkben: - mondhatom - szervezeti egységről van 

szó! A pásztor felelőssége, gondoskodó szeretete megjelenik a nyáj mindennapjaiban. 
Kifejezi, hogy pásztor nélkül nincs nyáj! Csak annak van élete, akinek van pásztora! 
Hallottuk: Éltető legelőre vezeti a nyájat! Csak az maradhat meg sok veszély közepette, - még 
a pásztor sem tudja mindig megmenteni az egyeseket – csak annak van reménye az életben 
maradásra, aki a nyájhoz tartozik!  
 

Sajátos a kapcsolat a pásztor és a nyáj között! 

Isten és a hívő emberek kapcsolatában jelenik ez meg! 

 

A másik kép, múlt vasárnap hallottuk: Én vagyok a szőlőtő, ti vagytok a szőlővesszők. Ez 

biológiai egység! A szőlővessző csak akkor él, ha a szőlőtőhöz tartozik, ha lemetszik róla, 
akkor elvész, nincs jövője. Sajátos a kapcsolat Isten és a vele ilyen egységben lévők között, 
mint amilyen egység van a szőlőtő és a szőlővesszők között. Mindez annak érdekében, hogy 
gyümölcsöt hozó legyen a szőlővessző, hogy gyümölcs legyen. Ha lemetsszük a tőről, 
elszárad, vége a létének! Biológiai egység a teremtő Isten és a hívek között! – képileg.  
 

Isten és a hívő emberek olyan egységére van szükség, 
hogy Isten éltető ereje által 

legyen gyümölcsünk a világ számára! 

 

A mai vasárnap Isten és ember kapcsolatát beteljesítő képről szól! Azt jelenti: Úgy szerette 

Isten a világot, hogy Egyszülött Fiát adta oda, hogy aki benne marad, az életet nyer! Ez a 

szeretet egysége! Más, mint a pásztor és a nyáj kapcsolata! Más, mint a szőlőtő és a 
szőlővessző kapcsolata! Élettani egység! Isten velünk való kapcsolatában a szeretetre 
hivatkozik! 

Ennek a szeretetnek a lényege az: 
aki szeret,  

az magánál fontosabbnak tartja azt, 
 akit szeret! 

 

Úgy szerette Isten a világot, hogy odaadta az ő Egyszülött Fiát, hogy életünk legyen! Jézus ezt 
a szeretetet igazolta a cselekedeteiben, legfőképpen azzal, hogy az életét teljesen odaadta 
értünk, hogy nekünk új életünk legyen! A szeretetre hivatkozó egység micsoda különbség e 
között és az ószövetségi Isten és a zsidóság kapcsolata között! 
 

Az Ószövetség Istene a hatalmas Isten!  
A törvényt adó Isten, aki hatalmával védi az ő népét!  
Isten a törvényeivel akarja elérni, hogy legyenek értékek, amikhez az ember igazodik! 

 

Az Újszövetség Istene a szeretet Istene!  
Isten a szeretetre hivatkozik, amikor az egységről van szó köztünk és Isten között! 

Istennek ennyire fontosak vagyunk mi emberek: nem mondalak titeket szolgának, 
barátaimnak mondalak benneteket! A barátság választott emberi kapcsolat!  
Azt jelenti: hozzám tartozol, összetartozunk! A szeretetben tartozunk össze, valójában 
akik úgy fordulnak a másik felé, hogy az fontosabb az embernél magánál!  
 

Micsoda új világ támadna, 
ha az emberek így tartoznának egymással össze, 

hogy az a másik, akit szeret, az fontosabb nála magánál! 
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Micsoda világ nyílhatna ezekből az emberi kapcsolatokból! Ha mondjuk csak azt, hogy 
szeretlek, de valójában magamat szeretem, amikor a másiknak ezeket mondom, akkor itt van 
az összetört emberi kapcsolatok világa, mert hazudunk magunknak és hazudunk egymásnak.  
 

A keresztény élet küldetésszerűen ezt jeleníti meg: 
a szeretetben gyökerező istenkapcsolatunkat 

és a szeretetben gyökerező egymással való kapcsolatunkat! 

 

A mai vasárnapnak ez az üzenete: Ilyen egység Isten és ember között, ilyen egység ember és 
ember között! Ez az új világ! Ez a húsvéti világ! Ez a hit világa! Ez a keresztény világ! Az 

embernek el kell odáig jutni, hogy tudjon szeretni! Az embernek el kell odáig jutni, hogy a 
szeretetben a másik ember kerül előtérbe! 
 

Ha a kapcsolataink ebben a szellemben szerveződnek, 
akkor jelenik meg a világban Krisztus, a mi életünk! 

Krisztus élete bennünk!  
Ez a keresztény világ! 

 

Anyák napja van ma 
A mai üzenetet mintha az anyák napjára rendelték volna! Az anyaság természetes hivatás. 
Isten férfinek és nőnek teremtette az embert. A nőnek, az asszonynak természetes hivatása az, 
hogy anya legyen, a fordulópont az életében az, amikor felismeri azt a természetes hivatását, 
hogy az asszonynak anyává kell lenni, nő maradhat. Mi az, hogy nőnap? Miért nincsenek 
férfinapok is? Sejtetni akarják az asszony sajátos szerepét!  

 

Az asszony hivatása akkor jelenik meg előttünk, 
amikor a vágy és a döntés egybevág! 

 

A vágy minden egészséges lelkű nőben megvan, csak a döntés nem biztos, hogy megszületik! 
Akkor különböző magyarázatokat hallunk ezzel kapcsolatosan, hogy hol és miben 
bontakozhat ki az ő élete, adottságai? Ezek mind lehetségesek, de összemérhetetlenek az 
anyai hivatással! Az anya hivatása éppen arról szól, - amiről a mai üzenetet értelmezve 
hallgattuk - hogy fontosabb neki a másik, mint a saját élete!  
 

Az anyának fontosabb az a gyermek, aki belőle születik, 

a gyermek az anyából él, az anyából építi föl a saját életét! 

 

Anyánk a kapu, ezen a kapun lépünk be a világba! Milyen borzasztó, ha ezt a kaput bezárják! 
Mindegy, hogy mire hivatkoznak, a vágyat nem lehet megölni! A döntést nem lehet elódázni 
különböző hivatkozásokkal! Ez a kapu úgy nyílik meg, hogy a szeretetből vállalt fájdalom és 
a szeretetből fakadó öröm együttesét látjuk! Hányszor halljuk a bibliai hivatkozásokból és 
egyébként is, hogy  

az asszony szülési fájdalmai közepette 

az öröm abban a pillanatban föltámad az anya szívében, 
amint meglátja méhének magzatát! 

 

Anyák napján köszöntjük az édesanyánkat és az anyáknak erre a hősiességére gondolunk! A 
férfiak ebben nem versenyképesek! Szülni csak az anya tud! Nekünk, férfiaknak annyi adatik, 
hogy mindent tegyünk meg azért, hogy az asszonyi vágyak és az asszonyi döntések 
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megszülessenek és megjelenjen a Földön az élet fájdalom és öröm közepette! Ma, amikor 
mindannyian rácsodálkozunk a saját életünkre, akkor mindig az édesanyánkra gondolunk! 

 

Azt tanácsolom, hogy minden születésnapon 

az édesanyánkat köszöntsük, ne magunkat ünnepeljük! 

Mit tettünk érte? 

 

A mai napon az isteni igazság, az isteni akarat jelenik meg ebben az ünnepben: sokasodjatok 
és töltsétek be a Földet, mert azé a Föld, aki betölti! Ma Magyarországon, Európában is igen 
nagy problémák vannak, mert az asszonyok igen sokszor másban látják a hivatásukat. Az 
asszonyoknak jogos vágyaik vannak, de ezek a jogos vágyak, igények, szerepek ebben a 
világban nem mérhetők az asszonyok életében az életadás ajándékához, az életadás köteles 
voltához, mert ez az asszony alaphivatása, természetes hivatása! Mi örülhetünk, hogy ebben 
az évben a családok éve – mondhatnám - az anyák éve van idén Magyarországon!  
 

Azon el kell gondolkodnunk, hogy béranyákkal pótolhatjuk-e a magunk mulasztásait? 
Beözönölhet millió ember Európába, akár hazánkba is, azok szülnek majd gyereket, de nem 
nekünk és nem a mi megmentésünkre, mert az élet törvénye más! A szívünket adjuk át az 
örömnek, a hálának, hogy mi vagyunk, hogy élünk, hogy a világra jöhettünk! De mindenki - 
elsősorban nem a férfiakhoz fordulok - gondolkodjon el azon, hogy a jövő a megszületett 
gyermek! A nemzet jövője a megszületett gyermek! Aki ezt nem érzi át… 

 

Ma ünnep van, az élet fölötti öröm ünnepe! 

Mi ünnepelhetünk, mert a világra jöttünk! 

Áldjuk az Istent és áldjuk az édesanyákat, 
akik felelősséget éreznek az életért! 

Ezt a felelősséget az Isten bízta rájuk,  
akik felelősséget éreznek a népükért! 

Ez nemzeti feladat mindegyikünk számára! 

 

+  A M E N  + 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Jó döntés lenne mindegyikünk esetében, ha legalább minden nap egy 
gondolatunk lenne az édesanyánk felé, vagy egy Mi Atyánk, vagy egy Üdvözlégy, mert az 
élet nagy ajándék! Most imádkozzunk a saját édesanyánkért és minden édesanyáért! 
 

Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Kedves fiúk, lányok, akinek itt van az édesanyja, azt most egy szál 
virággal megköszöntjük. A folyosón vehettek fel egy-egy szál virágot. Az édesanyák előre 
mennek az oltárhoz és ott köszöntik a gyerekeik egy-egy szál rózsával. Köszönjük az 

édesanyák életét, mert ők biztosítják nekünk a jövőt, nemzetünk jövőjét! Nem lehet a nemzet 
jövőjét máshonnan megoldani! Édesanyák! Köszönjük az életeteket! Nagy taps! Kitüntetett 
helyen az oltárnál van Eszterke, mert ma 6 éves. Fogadjuk az Isten áldását, vigye mindenki 
magával ezt az áldást az otthonába és aki még tudja, köszöntse az édesanyját! 

 


